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TOELICHTING

Door de klimaatverandering zal er in de toekomst, zeker in het najaar en in de winter, 
geregeld meer regen vallen. Vlaanderen moet zich net als andere landen voorbereiden op 
de gewijzigde klimaatsomstandigheden.

Zowel het Vlaams klimaatadaptatieplan als de plannen om overstromingsrisico’s in te 
schatten en beter op te vangen, blijven in een studiefase steken en laten veel te lang op 
zich wachten. De Vlaamse Regering en de minister lijken zich onvoldoende bewust van de 
‘sense of urgency’. Dat blijkt als het gaat om het voorkomen van klimaatproblemen. Maar 
dat blijk nu ook als het gaat over het beheersen van de problemen die zich nu al stellen.

In het verleden werden teveel bouwvergunningen afgeleverd in gebieden die een risico vor-
men voor overstromingen. En door het rechttrekken en indammen van waterlopen werd 
het natuurlijk bergingsvermogen van bodems en rivieren tegengegaan. De planning van 
natuurlijke overstromingsgebieden loopt nog altijd veel te traag. Ook de watertoets, die 
bouwen in risicogebieden moet voorkomen, wordt nog altijd onvoldoende ernstig geno-
men. 

De Groen!-fractie pleit al lang voor een daadkrachtig beleid van waterbeheersing en kli-
maatadaptatie. In Nederland is men daar al jaren mee bezig. Uit wat dit weekend gebeurd 
is, dienen we lessen te trekken, zodat voortaan vermeden wordt dat huizen, wegen, spoor-
wegen en andere, ook bij de volgende aanhoudende regenbuien onderlopen. We kunnen 
niet vermijden dat het regent, we kunnen er ons wel veel beter op voorbereiden.

Bij de aparte actiepunten die we voorstellen, nog een korte verduidelijking: 
1° de watertoets werd ingevoerd door de groene minister Vera Dua, na de overstro-

mingen van 2002. Het is een onderzoek dat men doet alvorens er gebouwd wordt. 
De bedoeling was dat er niet meer zou gebouwd worden in zones waar veel over-
stromingsgevaar bestaat, zoals in de winterbedding van rivieren. Maar de volgende 
regering zwakte dit af. Negatieve adviezen worden door gemeentebesturen dikwijls 
genegeerd. En als men toch rekening houdt met een negatieve watertoets, dan worden 
alleen maatregelen in de marge weerhouden. Een bouwverbod komt er zo goed als 
nooit;

2° de Vlaamse Regering is bezig met de realisatie van tal van projecten in overstromings-
gebieden. Dat is onbegrijpelijk;

3° het Rubiconfonds was er gekomen om de uitvoering door gemeenten en intercom-
munales van projecten ter bestrijding van wateroverlast mogelijk te maken. Maar de 
regering is aan het besparen. Er wordt geen extra geld meer vrijgemaakt. Na de over-
stromingen van dit weekend moet men dit toch herzien;

4° water heeft ruimte nodig. We hebben onze rivieren ingedamd of ingesluisd en de bed-
dingen van onze waterlopen volgebouwd. We moeten ruimte voorzien waar, al is het 
maar af  en toe, water kan geborgen worden, gebieden die tijdelijk kunnen overstro-
men. Dat is beter dan dat we onze kelders om de zoveel maanden laten vollopen. 
Maar boeren en grondeigenaars lobbyen voortdurend om dit tegen te houden. De 
partijen in de regering hebben de moed niet om daar tegen in te gaan. De paarsgroene 
regering realiseerde een groot overstromingsgebied: Kruibeke-Basel-Rupelmonde. 
Daar was toen de nodige weerstand tegen. Nu geldt het als een modelproject;

5° regenwater kan je best apart opvangen en niet mengen met afvalwater. Anders wordt 
al dat regenwater mee afgevoerd naar de riolen. Die worden dan een soort van water-
autosnelwegen. Dan krijg je ook wateropstoppingen en uiteindelijk zware waterover-
last;

6° grote stukken van Vlaanderen liggen onder het asfalt of het beton. De totale verharde 
oppervlakte in Vlaanderen is de laatste twintig jaar met 43% toegenomen. Veel oprit-
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ten, parkings, speelterreinen en dergelijke, kunnen ook gewoon terug in aarde of met 
poreuze materialen aangelegd worden; 

7° in het decreet integraal waterbeleid was voorzien dat alles wat met waterbeleid te 
maken heeft (waterzuivering, waterbeheersing, natuur en water) samen aangepakt 
wordt;

8° het is in de eerste plaats de bedoeling de opwarming van de aarde te voorkomen, maar 
voor een stuk zijn we al te laat. We moeten ons nu al gaan beschermen tegen de gevol-
gen van de klimaatverandering, die ook in ons land voelbaar zullen zijn. Een coherent 
Vlaams adaptatieplan moet beschrijven hoe Vlaanderen zich zal wapenen tegen de 
klimaatverandering. Er wordt pas tegen 2012 zo een Vlaams adaptatieplan opgesteld. 
Men blijft nog twee jaar rustig studeren. Dit staat in schril contrast tot de initiatieven 
die intussen in Nederland genomen zijn: daar heeft men een kant-en-klaar Deltaplan 
2011, een aparte regeringscommissaris, een plan rond ruimte voor klimaat en een hele 
waaier aan plaatselijke projecten om Nederland ‘klimaatrobuust’ te maken;

9° gelukkig hebben we in Vlaanderen ook niet stilgezeten. Er is hard gewerkt aan de uit-
voering van het Sigmaplan om overstromingen in het Scheldebekken te voorkomen. 
En er bestaan ook concrete plannen tegen wateroverlast rond de Maas en voor de 
kust. Maar we moeten er wel op toezien dat al die mooie plannen en projecten ook 
echt rekening houden met de wetenschappelijke voorspellingen rond de klimaatveran-
dering. Anders hollen we straks hopeloos achter de feiten aan;

10° het huidige waterbeleid is te versnipperd: gemeenten, intercommunales, polders 
en wateringen, provincies, het Vlaamse Gewest en ministers zijn er allemaal mee 
bezig. De Vlaamse minister voor Leefmilieu zou wat ons betreft heel de zaak moeten 
trekken en coördineren. De Coördinatiecommissie Integraal Waterbeleid doet al goed 
werk, maar kan nu nieuwe maatregelen voorstellen in het tweede waterbeleidsplan, 
dat net rond deze tijd moest klaar zijn. 

Filip WATTEEUW

Hermes SANCTORUM

Dirk PEETERS

Mieke VOGELS

Elisabeth MEULEMAN

Bart CARON

Luckas VAN DER TAELEN
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ACTUALITEITSMOTIE

Het Vlaams Parlement,

– gehoord het actualiteitsdebat over de watersnood tijdens het weekend van 13 en 14 
november 2010 en het beleid van de Vlaamse Regering inzake waterbeheer;

– gehoord het antwoord van de minister;

– vraagt de Vlaamse Regering:
1° de watertoets bindend te maken, zodat niet langer kan gebouwd worden in poten-

tiële overstromingsgebieden;
2° af te zien van verkavelingen en projecten in risicogebieden voor overstromingen;
3° opnieuw voldoende middelen te voorzien voor het Rubiconfonds, zodat gemeenten 

en intercommunales projecten kunnen realiseren op vlak van waterbuffering en de 
aanleg van overstromingsgebieden;

4° dringend werk te maken van de realisatie van de meer dan 600 ha overstromings-
gebieden die er moeten komen in het kader van de door de Vlaamse Regering 
goedgekeurde bekkenbeheerplannen en op korte termijn bijkomende overstro-
mingsgebieden aan te duiden en af te bakenen;

5° dringend werk te maken van de aanpassing van de stedenbouwkundige veror-
dening hemelwater zoals gevraagd door Vlaamse Rioleringen (VLARIO) en de 
Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG), zodat meer water wordt 
opgehouden aan de bron;

6° concrete doelstellingen vast te leggen voor de ontharding van Vlaanderen, zodat 
de totale hoeveelheid verharde oppervlakte in Vlaanderen terugloopt en veel meer 
gebruik wordt gemaakt van waterdoorlatende materialen;

7° sneller werk te maken van de overstromingsgevaarkaarten en -risicokaarten en de 
integratie van de overstromingsrisicobeheerplannen in de stroomgebiedbeheer-
plannen;

8° een eerste ontwerp van Vlaams klimaatadaptatieplan op te maken tegen de zomer  
van 2011, zodat hierover al in september een debat kan gevoerd worden in het 
Vlaams Parlement; 

9° in dat kader en rekening houdend met de meest recente voorspellingen inzake de 
klimaatsverandering en de verwachte effecten voor ons land, voorstellen te doen 
voor een actualisatie van het Sigmaplan, het verder uitwerken van het Amicepro-
ject voor de Maas en het Geïntegreerd Kustveiligheidsplan 2050;

10° actief  werk te maken van een betere integratie van het hele waterbeleid, door meer 
armslag te geven aan de Coördinatiecommissie Integraal Waterbeleid (CIW), één 
minister aan te duiden die het waterbeleid trekt en coördineert, de nieuwe afspra-
ken en beleidsinitiatieven vast te leggen in de tweede waterbeleidsnota die tegen 
oktober 2010 in voorontwerp moest klaar zijn en deze nota ten slotte in januari te 
bespreken in het Vlaams Parlement.

Filip WATTEEUW

Hermes SANCTORUM

Dirk PEETERS

Mieke VOGELS

Elisabeth MEULEMAN

Bart CARON

Luckas VAN DER TAELEN


